
گروه اقتصادی: بررسی شاخص اجاره بها نشان از آن دارد که طرح 
دولت برای مش��خص کردن بازه افزایش اجاره بها به اهداف اولیه 

خود نرسیده است. 
به گزارش »وطن امروز«، پس از نقدهای فراوان نسبت به افزایش 
قیمت مسکن و اجاره بها، دولت تصمیم به تعیین بازه ای مشخص 
برای میزان افزایش اجاره بها گرفت. بر این اساس، حسن روحانی در 
جلسه ستاد مقابله با کرونا در 8 تیرماه ، اظهار داشت: مقرر کردیم 
اجاره بها از فردا در تهران نمی تواند ۲۵ درصد بیشتر از سال قبل 
باشد. در سایر کلانشهرها از ۲۰ درصد بیشتر نباید باشد و در بقیه 
شهرها هم ۱۵ درصد. در همان بازه زمانی نقدهای بسیاری به این 
تصمیم وارد شد و اغلب کارشناسان مسکن این اتفاق را غیرممکن 
دانستند. برای مثال مهدی سلطان محمدی در این باره اظهار داشت: 
با توجه به اینکه اصولا قیمت گذاری دستوری در بازار مسکن جواب 
نخواهد داد، نمی توان از این مصوبه دولت در رابطه با تعیین سقف 
۲۵ درصدی اجاره در تهران انتظار اجرایی ش��دن داشت، چرا که 
مسکن کالایی خاص است و نمی توان برای آن سقف قیمتی تعیین 
کرد، بلکه باید بر اساس مکانیزم عرضه و تقاضا، نرخ ها در بازار تعیین 

شود، نه اینکه شما بیایید و برای آن نرخ گذاری کنید. 
وی با تاکید بر اینکه سابقه قیمت گذاری در کالا های دیگر به هیچ 
عنوان موفقیت آمیز نبوده است، اظهار داشت: در گذشته نیز گاهی 
وزیر راه وشهرس��ازی از نرخ گذاری در بازار مسکن سخن می گفت 
اما با توجه به اینکه اساسا دخالت دولت در قیمت گذاری به هیچ 
عنوان تجربه موفقی نبوده، نمی توان از آن انتظار مثبتی داشت. در 
همین طرح نیز مکانیزم نظارتی مشخص نیست و حتی اگر معلوم 
نیز باشد، به فرض چنانچه حداکثر قرارداد ها ۲۵ درصد افزایش یابد 
اما در خفا ممکن است به دلیل افزایش تورم و کاهش ارزش پول 

ملی، مالک اجاره بیشتری از مستاجر  طلب کند. 
س��لطان محمدی اضافه کرد: »در این بین نیز ممکن اس��ت 
دعوا های حقوقی ش��کل بگیرد که حل و فصل آن نیز داستان های 
بسیاری را به دنبال دارد. از سوی دیگر آقای رئیس جمهوری اعلام 
کرده این سقف تعیین شده برای ایام کرونا است اما باید این موضوع 
را در نظر گرفت که از فروردین ماه تاکنون به دلیل شیوع کرونا عرضه 
در بخش مسکن چه خرید و چه اجاره با افت روبه رو بوده و حال 
نیز که پیک دوم همه گیری ویروس کرونا آغاز شده، این موضوع 

نیز تشدید شده است که همین عامل، مزید بر علت شده تا قیمت 
مسکن بر اساس آمار های موجود رسمی از ابتدای سال تاکنون با 

افزایش بیش از ۴۲ درصدی همراه باشد«. 
بازار اجاره مسکن را سامان دادیم ■

حالا معاون مسکن وزارت راه و شهرسازی هم به دفاع از این اقدام 
پرداخته است.    معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی  به 
اقدامات وزارت راه وشهرسازی در حوزه بازار اجاره مسکن در تابستان 
امسال اشاره و تأکید کرد: ارزیابی های ما نشان می دهد این برنامه ها 
قابل قبول بوده و توانسته بازار را کنترل کند؛ به همین منوال، در 
حوزه خرید و فروش مسکن هم ما پیشنهاداتی ارائه دادیم که اگر آنها 
مصوب شود، تا حدود زیادی می توانیم بازار خرید و فروش مسکن 
را هم کنترل کنیم، البته باید این را هم در نظر داش��ت که بازار 
مسکن، یک بازار ترکیبی است و از متغیرهای مختلف نقش پذیری 
دارد. محمود محمودزاده درباره سرنوشت عرضه مسکن در بورس 
هم اظهار داش��ت: بورس املاک، بحثی اس��ت که وزارت اقتصاد 
آن را پیگی��ری می کند و وزارت راه وشهرس��ازی در آن نه موضع 
مدیریتی دارد، نه موضع محوری اما آنچه را درباره ارتباط مسکن و 
بورس وزارت راه و شهرسازی پیگیری می کند، موضوع صندوق های 
زمین و س��اختمان است. محمودزاده درباره صندوق های زمین و 
ساختمان تصریح کرد: اصلاح آیین نامه اجرایی قانون صندوق های 

سرمایه گذاری زمین و ساختمان، ذیل قانون ساماندهی و حمایت 
از تولید و عرضه مسکن را از هیأت وزیران اخذ کرده ایم و در حال 
حاضر در حال به روز رس��انی مطالعات آن هستیم تا بتوانیم آن را 
پیاده سازی کنیم. هدف از اجرای قانون صندوق سرمایه گذاری زمین 
و ساختمان، کمک به تولید انبوه و عرضه بالای مسکن و پروژه های 
خدماتی مکمل مسکن اس��ت.  دبیر شورای عالی مسکن درباره 
آخرین وضعیت لایحه مالیات بر عایدی سرمایه گفت: مسؤولیت 
تهیه این لایحه بر عهده وزارت اقتصاد است و مراحل نهایی خود را 
در کمیسیون اقتصادی دولت می گذراند؛ پس از آن به هیات دولت 
آمده و در نهایت به مجلس ارسال می شود. وی درباره اجرای قانون 
مالیات بر خانه های خالی و وظایفی که قانون در زمینه اجرای این 
قانون بر عهده دولت گذاشته است، اظهار داشت: هم ماده ۵۴ مکرر 
قانون مالیات های مستقیم )مالیت بر خانه های خالی( و هم ماده ۱۵ 
قانون ساماندهی و حمایت از تولید مسکن مبنی بر اخذ مالیات از 
خانه های خالی را وزارت راه و شهرسازی در دست اجرا دارد. با پیگیری 
این دو ماده قانونی می توانیم بحث سرمایه گذاری در بخش مسکن را 
هدفمند کنیم. به گفته معاون وزیر راه وشهرسازی با این طرح ها و 
لوایحی که در دولت و مجلس درباره کنترل بازار مسکن با استفاده 
از ابزارهای مالیاتی تصویب می شود، می توان روند صعودی قیمت 

مسکن را در ماه های آتی کنترل کرد. 

نتیجه دستور به مسکن  ■
بررسی ها نشان می دهد اساسا طرح سقف گذاری میزان افزایش 
اجاره بها شکس��ت خورده است. بر این اساس، آمار شاخص کرایه 
مسکن اجاری در شهر تهران حاکی از آن است در تیرماه و مردادماه 
به ترتیب ۲7/6 و ۲7/۴ درصد اجاره بها نسبت به مدت مشابه سال 

قبل افزایش یافته است. 
جالب اینجاست که میزان شاخص کرایه مسکن اجاری در ماه 
پیش از این تصمیم یعنی خردادماه هم ۲7/6 درصد بوده و اساسا 

هیچ تغییری در این رابطه حاصل نشده است. 
اما با این وجود می توان امیدوار بود با پایان یافتن تابس��تان و 
پایان روزهای پررونق بازار مس��کن، شاخص کرایه مسکن اجاری 

کاهش یابد. 
آنچه پیداست مشکل قیمت مسکن و اجاره بها حاصل بیش از 
۵ سال عدم فعالیت و کاستی در وزارت راه و شهرسازی است و اساسا 

نمی توان آن را با تصمیم های مقطعی سامان بخشید. 
بیراهه تکراری دولتمردان ■

دولتمردان در مواجهه با مس��ائل اقتصادی، به جای حل 
آنها، راهکارهایی برای انطباق مردم با شرایط پیش آمده ارائه 
می کنند. ایده ساخت خانه های ۲۵ تا ۴۰ متری برای جبران  
گرانی مس��کن و تامین س��رپناه حداقلی در حالی است که 
راهکارهای اصلی برای حل ریشه ای معضل تورم افسارگسیخته 
بویژه در حوزه مس��کن طی 7 س��ال گذشته در حاشیه بوده 
است. مهم ترین عامل افزایش قیمت ها در بخش های مختلف 
از مس��کن گرفت��ه تا خودرو و... رش��د نقدینگی بیش از ۲۰ 
درصدی است. آمارهای رسمی   نشان می دهد میانگین رشد 
سالانه نقدینگی در ۵ دهه گذشته حدود ۲۵ درصد بوده است. 
نتیجه چنین وضعیتی، افزایش سطح عمومی  قیمت ها و رشد 
تورم به بالای ۲۰ درصد طی ۵ دهه اخیر بوده اس��ت. خلق 
بی ضابطه نقدینگی توسط بانک ها در حالی است که طی این 
سال ها هیچ اقدام خاصی برای مدیریت عالمانه نظام بانکداری 
کشور نشده است. عامل دیگر افزایش قیمت مسکن، کاهش 
شدید ساخت و سازها در دوره مدیریت دولت فعلی است. دولتی 
که تنها برنامه اش در حوزه مسکن، کند کردن سرعت پیشرفت 
طرح مس��کن مهر و فحاشی به این پروژه عظیم بود، اکنون و 
در سال پایانی خود، هیچ دستاوردی برای عرضه جهت کنترل 
تورم افسارگسیخته بازار مسکن ملکی و بویژه استیجاری ندارد، 
تا جایی که مجبور به تصویب طرحی برای ممنوعیت افزایش 

اجاره بها بیش از حد تعیین شده خود می شود. 
آخرین عامل افزایش بی ضابطه قیمت ها در بازار مسکن، نبود 
نظارت متمرکز بر معاملات مس��کن و مالکیت املاک است. خبر 
راه اندازی »سامانه املاک و اسکان« در حالی در ماه اخیر منتشر 
شد که در 7 سال گذشته هیچ اقدامی   برای راه اندازی این سامانه 
جهت رصد معاملات و مالکیت ها به منظور شناس��ایی خانه های 
خالی و همچنین معاملات س��وداگرانه به عن��وان یکی از عوامل 
افزایش قیمت مسکن و اجاره بها نشد. هم  اکنون این سامانه تنها به 
صورت اسمی راه اندازی شده و هیچ موردی در آن ثبت نشده است. 
تعلل در اصلاح قوانین مالیاتی برای اخذ مالیات بر عایدی مسکن 
و مالیات بر خانه های خالی، دیگر اهمال دولت در ساماندهی بازار 
مسکن برای کنترل تورم در این بخش است. همه این موارد اقداماتی 
است که اگر تاکنون انجام شده بود، نیازی به تعیین دستوری سقف 
افزایش اجاره بها وجود نداشت؛ اقدامی  که مشخص نیست تا چه 

اندازه قابلیت اجرا دارد.

هر ماه یک عرضه اولیه در بورس
رئیس س��ازمان خصوصی سازی با 
اشاره به آماده سازی شرکت ها برای 
ورود به بازار سرمایه اظهار داشت: تا 
پایان س��ال، هر ماه عرضه اولیه در 
بورس خواهیم داشت. علیرضا صالح 
افزود: سازمان خصوصی سازی در یک سال گذشته سیاست 
واگذاری شرکت ها را از طریق بورس در دستور کار خود 
قرار داده و همه تلاش خود را برای واگذاری از طریق بازار 
سرمایه می کند. وی ادامه داد: علاوه بر سهام شرکت های 
موجود در تابلوی بورس، ۱۲ بنگاه که 3 هلدینگ نیروگاهی 
را در خود جای داده، در حال آماده س��ازی برای ورود به 
بازار سرمایه است. صالح گفت: 3 شرکت مجتمع صنعتی 
اسفراین، اپال پارسیان بنگان و عمران و مسکن سازان ایران، 

مهرماه پذیرش و کشف قیمت خواهند شد.

 ترخیص کالاهای اساسی
 بدون کد رهگیری

رئیس کل گمرک ای��ران گفت: از 
۲ هفت��ه قبل و ب��ا تصمیم دولت، 
واردکنندگان کالاهای اساس��ی که 
ارز آنها تأمین نشده و کد رهگیری 
دریافت نکرده اند اما کالای شان به 
مبادی ورودی و گمرکات رس��یده باشد، در صورتی که 
سایر اسناد و مدارک آنها آماده باشد، کالاهای اساسی  شان 
بدون کدرهگیری از گمرک ترخیص می شود. رئیس کل 
گمرک ایران اضافه کرد: بخشنامه این تصمیم هم ناظر 
بر کالاهایی اس��ت که در گمرکات است و هم کالاهایی 
که وارد می شود، بنابراین درباره کالاهای اساسی چنانچه 
وارد کننده مایل باش��د بدون کد رهگیری بانک کالایش 
ترخیص شود، گمرک کالا را ترخیص می کند و معطل 

کد رهگیری بانک نمی ماند.

دستور ویژه سرپرست وزارت صمت به سازمان حمایت 
تشدید بازرسی، نظارت و کنترل 

قیمت ها
سرپرس��ت وزارت صنع��ت، معدن 
و تج��ارت با صدور دس��تور ویژه ای 
حمای��ت  س��ازمان  رئی��س  ب��ه 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، از 
این سازمان خواست تشدید بازرسی، 
نظارت و کنترل قیمت ها با اهتمام جدی در اولویت  کاری 
قرار گیرد. جعفر سرقینی تصریح کرد: مقتضی است از این 
پس گزارش های تحلیلی به صورت روزانه و هفتگی درباره 
میزان افزایش، کاهش، کمبود یا هر نوع عوامل تاثیرگذار 
در مواردی که ثبات بازار را تحت تاثیر قرار می دهد، خیلی 
س��ریع به اینجانب منعکس شود؛ انتظار می رود اقدامات 
موثر و بموقع آن سازمان فرصت هر گونه سوء استفاده را از 
محتکران و گران فروشان بگیرد و موجب آرامش بازار شود.

جوابیه شرکت خدمات حمایتی 
کشاورزی به یک گفت وگو

رواب��ط عموم��ی و امور بین الملل ش��رکت خدمات 
حمایتی کش��اورزی در پاسخ به مطالب مطرح شده از 
سوی محسن احمدمخبری، عضو هیأت مدیره انجمن 
واردکنندگان سم و کود اعلام کرد: واقعا جای تأسف دارد 
که فردی که مالک چندین شرکت بازرگانی واردکننده 
س��موم دفع آفات نباتی و کود های کشاورزی به کشور 
است و قطعا اطلاع کاملی از همه رویه های رسمی اداری 
و بازرگانی، مقررات، آیین نامه ها و ابلاغیه های مرتبط با 
واردات در این بخش دارد، اینگونه با طرح مطالب خلاف 
واقع و مغرضانه با هدف ایجاد تنش، فضای عمومی بخش 
کشاورزی را مشوش و آلوده می کند. طرح این موضوع 
که »باید از شرکت خدماتی حمایتی کشاورزی پرسید 
چرا قیمت کود و سم را در سال موسوم به جهش تولید 
۱۰ برابر کرده است« نشان دهنده نهایت بی انصافی است 
که البته مس��بوق به سابقه نیز است. شرکت خدماتی 
حمایتی کشاورزی به عنوان یکی از معترضان تغییر نرخ 
ارز کود های شیمیایی از ۴۲۰۰ تومانی به ارز نیمایی، به 
طور رسمی مواضع خود را در قبال این تصمیم مراجع 
رسمی، به کرات اعلام کرده است. ضمن آنکه، این شرکت 
بیش از یک دهه اس��ت هیچ نقش��ی در زمینه واردات 
سموم دفع آفات نباتی در کشور نداشته و ندارد. ادعای 
افزایش ۱۰ برابری قیمت کود های کشاورزی هم توسط 
ای��ن افراد به منظور توجیه افزایش قیمت ۱۰ برابری و 
فروش کود و سمومی است که قبلا با ارز رسمی ۴۲۰۰ 
تومانی وارد کرده اند که متاسفانه تلاش می کنند در این 
فضا، مس��ؤولیت آن را متوجه شرکت خدمات حمایتی 
کشاورزی کنند. در بخش دیگری از گفت وگو، نامبرده 
اعلام می کند »این کودها را ش��رکت خدمات حمایتی 
وارد ک��رده و ب��ا قیمت چند برابر توزیع می کند و هیچ 
نظارتی هم از طرف وزارت کشاورزی و سازمان حمایت 
روی ای��ن موضوع نمی ش��ود«. قطعا ایش��ان از ابلاغیه 
اخیر افزایش قیمت کودهای وارداتی یارانه ای فس��فات 
و پتاس که بر اس��اس دس��تور هیأت دولت و مبتنی بر 
ابلاغ سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
صادر شده و جهت اجرا به این شرکت ابلاغ شده، باخبر 
است، پس باید دید با چه نیتی اینگونه به شکلی عیان 

به دروغ پردازی مبادرت می کند.
توضیحات »وطن امروز« ■

همان طور که از جوابیه مذکور پیداست، وزارت جهاد 
کش��اورزی نفس گزارش »آتش بی تدبیری در خرمن 
خودکفایی گندم« مبنی بر عدم حمایت از کش��اورزان 
و گندمکاران در این شرایط تحریمی را پذیرفته و خود 

منتقد سیاست های دولت است. 
اما درباره اختلاف نظر بین وزارت جهاد کشاورزی و 
وارد کنندگان صرفا بازتاب دهنده اظهارات مختلف برای 
کشف دلایل شرایط بغرنج کنونی هستیم. امید است در 
نهایت دود اختلاف بین دولت و بخش خصوصی در این 
موضوع به چشم کشاورزان نرود و تصمیمی عاجل برای 

نجات آنها از بی تدبیری های اخیر گرفته شود.

اخبار

جوابیه

اقتصادی

گزارش »وطن امروز« درباره بازار  مسکن و سرنوشت طرح دولت برای تعیین سقف 25 درصدی افزایش اجاره بها

مسکن بدون سقف!
آمارها نشان می دهد نرخ رشد اجاره بها پس از طرح »سقف اجاره بها« هیچ تفاوتی با پیش از آن نداشته است

افزایش قیمت مصوب تخم مرغ؛ هر شانه 26 هزار تومان
وزیر جهاد کشاورزی در حاشیه مراسم انعقاد تفاهمنامه بین وزارت صمت و وزارت جهاد کشاورزی با اشاره به موضوع تولید و توزیع کودهای فسفاته اظهار داشت: 
بر اساس تصمیم اتخاذ  شده، قیمت تخم مرغ از در مرغداری هر کیلو ۱۲ هزار تومان، قیمت برای مصرف کننده هر کیلو ۱۴۵۰۰ تومان و عوارض صادراتی به ازای 
هر کیلو ۲۵۰۰ تومان تعیین شد. وزیر جهاد کشاورزی افزود: بنابراین قیمت هر شانه تخم مرغ ۱8۰۰ گرمی برای مصرف کننده حدود ۲6 هزار تومان خواهد بود. 
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طی هفته های اخیر بازار ارز ش��اهد رشد 
قابل توجه قیمت ها بود به طوری که قیمت 
ه��ر دلار آمریکا در ب��ازار آزاد از کانال ۲۲ هزار تومان به 
کانال ۲6 هزار تومان رسید، حتی به مرز ۲7 هزار تومان 
هم نزدیک شد. با این حال خبرها و نشانه ها از بازگشت 
ثب��ات به بازار ارز حکایت دارد. شکس��ته ش��دن رکورد 
عرضه ارز در سامانه نیما، خبر رئیس کل بانک مرکزی از 
برنامه این بانک برای عرضه س��نگین ارز در حاشیه بازار 
و همچنین بازگشت بازار سرمایه به مدار صعود از جمله 
نشانه هایی است که از پایان رشد قیمت ها در بازار ارز در 

هفته های پیش رو خبر می دهد. 
روند افزایش قیمت ارز طی چند هفته اخیر باعث بروز 
نگرانی در جامعه شد، چرا که با توجه به همراستایی نرخ 
ارز با سطح قیمت ها، معیشت مردم به طور مستقیم تحت 
تاثیر این نوسانات قرار می گیرد؛ همین مساله باعث شده 
ن��رخ ارز ب��ه مرجعی برای اندازه گی��ری انتظارات تورمی 
در جامعه تبدیل ش��ود. هر چن��د نرخ ارز طی هفته های 
اخیر صعودی شد اما برخی شواهد حاکی از شکل گیری 
تحولات مثبت در این حوزه است. اخیرا خبرهایی از عرضه 
س��نگین ارز در س��امانه نیما منتشر شده است به طوری 
که گفته می شود در ۲ هفته گذشته، رکورد عرضه ارز در 

این سامانه از ابتدای امسال 
تاکنون شکسته شده است. 
منتشر شده،  خبرهای  طبق 
میزان ارز معامله شده در ۲ 
هفته گذشته در سامانه نیما 
۴۴۰ میلیون دلار بوده است. 
رئی��س کل بانک مرکزی 
چهارش��نبه هفته گذشته با 
انتش��ار یادداشتی در صفحه 

ش��خصی خود از عزم این نهاد برای عرضه س��نگین ارز 
در حاش��یه بازار خبر داد. عبدالناصر همتی تصریح کرد: 
همان گونه ک��ه قبلا گفتم، ثبات بازار برای بانک مرکزی 
اولویت دارد و لذا در حاش��یه نرخ بازار نس��بت به عرضه 
س��نگین اق��دام و اجازه آربیتراژ و نوس��ان گیری نخواهد 

داد. وی همچنی��ن از ورود 
پتروش��یمی ها، فولادی ها و 
معدنی ه��ا به عرض��ه ارز به 
صرافی ها خبر داد. همتی در 
این رابطه گفت: بانک مرکزی 
ضمن افزایش عرضه در بازار 
ثانوی��ه )نیما(، در راس��تای 
تس��هیل و تسریع تامین ارز 
بازار  این  در  واردکنن��دگان 
به پتروش��یمی ها، فولادی ها و معدنی ه��ا اعلام کرد که 
آنها نیز می توانند ارز حاصل از صادرات خود را، علاوه بر 
صرافی های بانکی، مس��تقیما به صرافی های مجاز جهت 
واردات کالاهای دارای تخصیص ارز بفروشند. رئیس کل 
بانک مرکزی در پایان سیگنال کاهش قیمت ارز را داد و 

گفت: نرخ های ارز در بازار، نرخ های اقتصادی نیس��تند و 
دوام نخواهند داشت. امیدوارم مردم عزیز دارایی خود را 

در معرض ریسک بازار ارز قرار ندهند. 
علاوه بر افزایش عرضه ارز، عامل دیگری که می تواند 
به کاهش التهابات بازار ارز کمک کند، روند رو به رش��د 
اخیر بازار سرمایه است. بازار سرمایه که به مدت یک ماه 
در مس��یر نوس��انی اکید قرار گرفته بود، از هفته گذشته 

وارد مدار صعودی شد.
 نکته جالب در این رابطه، سهم قابل توجه حقیقی ها در 
روی آوردن به بازار و افزایش قابل توجه تقاضای این دسته 
از سرمایه گذاران بود. با توجه به افت سنگین قیمت ها در 
بازار سرمایه، بس��یاری از سرمایه گذاران نسبت به خرید 
سهم رغبت نشان داده و از همین رو بسیاری از صف های 
ف��روش در این بازار به صف های س��نگین خرید تبدیل 
شده است. بازگش��ت بازار سرمایه به مدار صعود و بازده 
قابل توجه آن در چند روز گذشته می تواند باعث ترغیب 
سرمایه گذاران برای انتقال نقدینگی به بازار سرمایه شود. 
این موضوع بویژه با توجه به رشد قابل توجه قیمت ها در 
بازار ارز و افزایش ش��دید ریس��ک سرمایه گذاری در این 
 بازار، می تواند باعث تسریع در بازگشت ثبات به بازار ارز 

شود.

هفته گذشته بود که وزیر راه و شهرسازی از دستور 
رئیس جمهور برای عرضه فولاد خارج از بورس 
خبر داد. دستور روحانی به عرضه این اقلام در خارج از بازار شفاف 
بورس اما با واکنش کارشناسان و فعالان این صنعت مواجه شد. 

چهارشنبه هفته گذشته بود که وزیر راه وشهرسازی با اشاره به 
افزایش شدید قیمت فولاد طی هفته های گذشته، از دستور روحانی 
برای عرضه فولاد و قیر در خارج از بورس خبر داد. محمد اسلامی 
گفت: امروز رئیس جمهور دس��تور داد فولاد و مصالح ساختمانی 
خارج از بورس عرضه شود؛ در این راستا دستورات لازم به وزارت 
صمت و س��تاد تنظیم بازار داده شده است. دستور روحانی برای 
عرضه فولاد و قیر در خارج از بورس کالا در حالی بود که معاون 
امور صنایع وزارت صنعت اعلام کرد: حالا که دستاوردهای سامانه 
بهین  یاب را برای س��اماندهی بازار ف��ولاد در اختیار داریم، طرح 
موضوع خروج فولاد از بورس کالا، محل تعجب اس��ت و این در 
حالی است که برخی شرکت های فولادی از جمله فولاد مبارکه، با 
عرضه کم محصولات شان در بورس، بخش زیادی از محصول شان 
را به اسم کشف قیمت و رقابتی شدن قیمت ها در خارج از بورس 
با مدل های خاص عرضه می کنند. البته این نخستین بار نیست که 
دستور رئیس جمهور برای خروج فولاد از بورس به وزارت صنعت 

داده می شود. اوایل مردادماه و در زمان سرپرستی مدرس خیابانی 
در وزارت صنعت نیز روحانی چنین دس��توری را به وی هم داده 
بود که مدرس خیابانی زیر بار اجرای آن نرفت، زیرا معتقد بود این 

اتفاق، بازار فولاد را به هم خواهد ریخت. 
فولاد نباید از بورس خارج شود ■

خروج فولاد از بورس کالا در حالی از سوی وزیر راه وشهرسازی 
مطرح شده که مهدی صادقی نیارکی، معاون امور صنایع وزارت 
صنعت عنوان داشت: معاونت امور صنایع وزارت صنعت با بررسی 
آمارهای میزان خرید بنگاه ها و میزان تولید آنها که در س��امانه 
بهین یاب به ثبت رسیده است، سهمیه واحدها را بررسی کرده و 
حتی فراتر از آن به بررسی 63 واحد صنعتی که 7۰ درصد خرید 
فولاد مبارکه را داشته اند، پرداخته است. وی افزود: در این رابطه ما 
به دستاوردهای خوبی رسیده ایم و حالا که این دستاوردها را برای 
ساماندهی بازار فولاد داریم، اینکه مطرح می شود فولاد از بورس 
خارج ش��ود، برای ما محل تعجب اس��ت، چرا که فولاد به بورس 

رفت تا شرکت های تولیدکننده فولاد از مزایای آن استفاده کنند، 
البته کالایی هم که در بورس کالا عرضه می شود، قیمت گذاری 
نمی شود و به قیمت های جهانی فروخته می شود. وی تصریح کرد: 
نمی شود با عرضه کم به بورس رفت، با یک تقاضای خیلی زیاد 
مواجه شد و کالا را در آنجا به قیمت جهانی فروخت و به اصطلاح 
کش��ف قیمت کرد. در عین حال خارج از بورس، تولیدکننده به 
هر قیمتی که خواست کالایش را بفروشد. ما در حال ساماندهی 

این موضوع هستیم.
به گفته صادقی نیارکی، حدود 3 ماه اس��ت که مسؤولیت 
عرض��ه و تقاضای ورق ف��ولادی به معاونت امور صنایع وزارت 
صنعت، معدن و تجارت واگذار شده است و با توجه به اینکه باید 
میزان عرضه و تقاضا با هم دیده شوند، نمی شود که از مجموعه 
فولادسازان فقط یک شرکت محصول خود را آن هم با حجم 
پایین در بورس عرضه کند و برای تقاضای بالا در بورس کشف 
قیمت شده و باقی محصولات تحت عنوان مچینگ خارج از این 

چارچوب فروخته شوند. خبر دستور رئیس جمهور برای خروج 
فولاد از بورس کالا در حالی از س��وی اسلامی مطرح شده که 
علاوه بر برخی کارشناسان اقتصادی، برخی فعالان صنعت فولاد 
نیز با آن مخالفند. در همین راستا بهرام سبحانی، رئیس انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران در این باره معتقد است: طرح خروج 
فولاد از بورس کالا از پایه مشکل دارد، چرا که معاملات در بورس 
کاملا شفاف در حال انجام است و خروج محصولات از بورس 
خلاف سیاست های کلی اقتصاد اس��ت. به گفته وی، در بازار 
غیررسمی و غیرشفاف، امکان مدیریت مبادلات و قیمت هیچ 
کالایی وجود ندارد، از این رو خروج فولاد از بورس، امکان پذیر 
نیست. همچنین سیدرضا شهرستانی، عضو هیأت مدیره انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران نیز در این باره می گوید: خروج فولاد 
از بورس کالا از محالات است و در صورت وقوع، فاجعه به بار 
می آورد و بازار فولاد را بشدت دچار التهاب و رانت خواهد کرد. 
محمد آزاد، رئیس سابق اتحادیه فروشندگان آهن نیز درباره 
دستور رئیس جمهور برای خروج فولاد از بورس کالا می گوید: این 
اتفاق به مصلحت بازار فولاد و اقتصاد نیست و بهتر آن است که به 
جای حذف فولاد از معاملات بورس کالا، نهادهای متولی نظارت 

دقیق تری بر میزان عرضه ها داشته باشند.

گزارشی درباره آخرین تحولات بازار ارز

ولی می شود؟ ارز نز خ  نر
 عرضه بی سابقه ارز در سامانه نیما، وعده همتی برای بازارسازی گسترده و بازگشت بازار سرمایه

 به مسیر رشد از نشانه های ثبات احتمالی بازار ارز در آینده نزدیک است

پس از افزایش قیمت قیر و فولاد در هفته های گذشته، رئیس دولت دستور خروج این اقلام از بورس کالا را صادر کرد

علاج گرانی با شفافیت زدایی!

ارز

فولاد

    گزیده گزارش مرکز آمار     
 متوسط قیمت فروش هر مترمربع زمین یا زمین ساختمان مسکونی کلنگی معامله شده در بهار 99 از طریق بنگاه های 
معاملات ملکی نسبت به فصل قبل 22/1 درصد و نسبت به فصل مشابه سال قبل 71/8 درصد افزایش داشته است. طبق 
جدیدترین گزارش مرکز آمار، متوسط قیمت فروش هر مترمربع زمین یا زمین ساختمان مسکونی کلنگی معامله شده از 
طریق بنگاه های معاملات ملکی در کل کشور 571٤1 هزار ریال با میانگین مساحت 236 مترمربع بوده که نسبت به فصل قبل 
22/1 درصد و نسبت به فصل مشابه سال قبل 71/8 درصد افزایش داشته است.  متوسط قیمت فروش هر مترمربع زیربنای 
مسکونی معامله شده از طریق بنگاه های معاملات ملکی در سطح کل کشور 57٤61 هزار ریال با میانگین مساحت 107 مترمربع 
و متوسط عمر بنای 12 سال بوده که نسبت به فصل قبل 18/6 درصد و نسبت به فصل مشابه سال قبل 62/7 درصد افزایش 
داشته است. متوسط مبلغ اجاره  ماهانه به  علاوه  3 درصد ودیعه  پرداختی برای اجاره  یک مترمربع زیربنای مسکونی معامله 
شده از طریق بنگاه های معاملات ملکی در سطح کل کشور 172230 ریال با میانگین مساحت 100 مترمربع و متوسط عمر 

بنای 13 سال بوده که نسبت به فصل قبل 7/2 درصد و نسبت به فصل مشابه سال قبل 36/1 درصد افزایش داشته است. 


